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4. 6. 2023 – Ovce mezi vlky 
 
1. čtení: Mt 10, 16-26 
 
Píseň: NEZ752 – Tvá svoboda 

 
Základ kázání: Mt 10, 27-42 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

znovu a znovu se v zástupu příkladných biblických postav vracíme 
k Ježíši Kristu. Pro příklad jeho obětavosti, dobroty, laskavosti. Dnes 
možná trochu překvapivě: Pro příklad Ježíšovi upřímnosti a pravdivosti. 

Ježíš totiž zdaleka neříkal jen, co se lidem může líbit. Dokonce i 
jeho činy se opakovaně někomu nelíbily – vždyť např. uzdravoval 
v sobotu! Jedl s hříšníky – prostitutkami i celníky! Tak stejně i 
v Ježíšových slovech: Milujte své nepřátele – protože když milujete jen 
ty, kdo milují vás, jste pořád pohané! Neházejte perly před svině – nebo 
se otočí a roztrhají vás. Nikdo není dobrý – kromě Boha v nebesích. 

A dnes: Nepřišel jsem uvést pokoj. Pro jistotu hned zopakováno: 
Nepřišel jsem uvést pokoj! Ale přišel jsem uvést meč. Kvůli mně se 
rozhádají nejbližší příbuzní. Rodiče a děti. Partneři. 

Ale vždyť rodina je to nejdůležitější a nejcennější, co máme! Vždyť 
křesťanství je přece o mírnosti a pokoji a lásce a dobru a milujícím Bohu 
a odpuštění a vůbec! 

Jenže ono to není tak jednoduché. Také Bible od počátku ukazuje 
problematičnost a zkřivenost už lidských rodin. Už Adama a Evy. Už 
jejich vztahů s Kainem a Abelem. A pak Kaina s Abelem. Stejně také mezi 
Abrahamem a Sárou. Mezi Abrahamem a Izákem. Jákobem a Ezauem – a 
opět také preference jejich rodičů Izáka a Rebeky. A tak dále. 

Protože rodiny do nás vkládají také mnoho zla. Zejména moderní 
rodiny západního světa vychovávají z dětí běžně nevychované, 
sebestředné spratky. Kteří se o sebe neumějí a nehodlají starat ani ve 
třiceti nebo čtyřiceti. Což obsahově není příliš vzdálené starověkým 
biblickým vyprávěním. Tím méně iluzí ponechává Bible o vztazích 
partnerských. 
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Tak i Ježíš zve k logické otázce: Proč by tedy vlastní rodina měla 
být přednější věčného, všemohoucího, milujícího Boha? Jsou snad rodiče 
lepší než Bůh? Jsou děti lepší než Kristus? Jsou cennější, hodnotnější? 

Tak i Ježíš připomíná a reflektuje, co vlastně v podstatě všichni 
dobře vědí: Tolik zla, utrpení, hříchu, špatných návyků a neochoty 
k lásce, péči a odpuštění si neseme už z vlastní rodiny! Kolik zla a 
utrpení jsme způsobili už ve vlastní rodině – byť jen slabostí a 
selháními! Jak snadno obětují rodiče nejen cizí děti. Jak snadno obětují 
rodiny cizí rodiny. Také proto krev prostě není hustší než voda. Protože i 
v tom jde o projev sebestřednosti – ne o hodnotu rodiny obecně. Ale o 
hodnotu mé rodiny. Mé krve. A tak o hodnotu mě – a tak toho, co je moje. 

Jak by v takovém světě mohl být pokoj? Jak by v takových rodinách 
mohl být pokoj – když „hází pod kola“ rodiče, děti i celé vlastní i cizí 
rodiny? 

A tak Ježíš přišel uvést meč, aby mohl přijít pokoj. Přišel, aby 
přinesl narovnání vztahů mezi partnery. Mezi rodiči a dětmi a 
sourozenci. Mezi různými rodinami. Což není nikdy bezbolestné. Právě 
naopak. A navíc je to v podstatě „neprůstřelné.“ 

Smíření v rodině je nesrovnatelně těžší než s kýmkoli jiným. Přijetí 
a pochopení druhého je právě mezi biologickými příbuznými mnohem 
těžší než mezi cizími. Ačkoli všichni očekávají opak. Zejména jakmile 
děti přestanou být roztomilí prckové. Také proto se lidé mohou 
„přetrhnout,“ když jde o cizí – ale když jde o vlastní rodinu? 

Když má přijít návštěva, to se doma uklízí. To se i děti obvykle 
chovají laskavě, vřele, pohostinně, obětavě, služebně, slušně. Ale aby 
stejné bylo stejně normální a automatické vůči už nejbližším 
příbuzným? 

A to vůbec nemluvím o znásilňování, bití, zneužívání i nejbližších 
příbuzných. O tahání peněz z tátů – dětmi i (ex-)partnerkami. O 
chytráckem „poučování“ ze strany tátů vůči zbytku rodiny. O naplňování 
svých snů na dětech. O zabíjení vlastních dětí – protože v šestnácti by 
nám dítě zničilo život. Ani o dalších hrůzách tak strašidelně častým i 
v dnešním západním světě. 

Ale najednou to Ježíšovo slovo není zase tak děsně přísné, 
nepřijatelné ani drsné. Najednou, v odstupu od sebe sama a vlastní 
rodiny, se ukazuje, že vlastní rodina není žádný velký zázrak. Že je také 
prostoupena mnohým hříchem. Protože zlem, pýchou, sebestředností, 
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lhaním, manipulacemi a životem na úkor bližních. Mnohou bolestí a 
utrpení. Leností a nezájmem. Násilím tělesným i duševním. 

Jak má potom fungovat zbytek světa, když to nejzákladnější 
prostředí každého člověka v podstatě nikdy nebyla žádná sláva? 

Také proto Ježíš zve k mnohem lepší, cennější a vyšší hodnotě: 
K příkladu Boha Otce. A Božího Syna. Také abychom mohli překročit a 
opustit hrůzy, které si neseme z našich rodin. Abychom se mohli, skrze 
Boží milost, vymanit z toho všeho, co si většinou naprosto nevědomky 
neseme a co děláme jen proto, že to jsme zažili nebo zažíváme ve vlastní 
rodině. 

A říká to také proto, aby bylo jasné, že to krásné a úžasné, co Bůh 
také v Kristu nabízí, nás bude něco stát. Všichni totiž chceme slyšet, jak 
velikou cenu a hodnotu máme! Ale tato pravda Boží nás bude stát také 
přijetí zbytku pravdy o vlastní osobě, rodině, světě. 

Jestli totiž chceme přijmout svou vlastní nekonečnou hodnotu 
v Božích očích, musíme ji přiznat také všem ostatním. Svému manželovi 
a manželce. Tátovi a mámě. Každému vlastnímu dítěti. A pak všem 
ostatním. Protože jen Bůh sám může odsoudit k něčemu jinému. 

A najednou se vše lidské a zaběhnuté hroutí. Protože v tom 
případě stejné platí také pro rodiče, kteří znásilňují a prodávají i své 
děti. Pro děti, které znásilňují a okrádají své rodiče. Pro rodiny, které 
samy sebe považují za důležitější a cennější ostatních rodin. A tak je meč 
nevyhnutelný. Konflikt je nevyhnutelný. Protože na světě je tolik zla. Už 
v rodinném prostředí. Ačkoli někoho se týká méně a někoho více. 

Tak se ukazuje, že rodina zase tak úžasnou hodnotou a božstvem a 
modlou není. Mnoho lidí žilo a žije mnohem cennější a prospěšnější 
životy než je většina rodin, ačkoli vlastní rodinu nikdy nezaložili. Třeba 
proto, že se starají o ty hromady odložených dětí a rodičů. Osiřelých dětí 
a rodičů. A snadno mnohem lépe a laskavěji, než pokrevně příbuzní 
rodiče a děti i sourozenci navzájem. 

Rodina pak není smyslem života také proto, že pomíjí. Znovu a 
znovu se rodiče diví, že najednou z představ o rodině a smyslu života 
nezbylo nic – protože děti si dovolují žít své vlastní životy. Svoje rodiny. 
A partner, který navzdory slibům přestal být důležitým už dávno, je 
najednou cizincem a cizinkou. Protože jsme se přece museli obětovat 
pro děti! Museli jsme přece obětovat partnerskou lásku, intimitu, 
vřelost – aby se děti měly dobře! 
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O to nápadnější je pomíjivost rodiny pro všechny, kdo přišli o dítě 
nebo o děti. Pro všechny, kdo přišli o jednoho nebo oba rodiče. Což bylo 
ve starověku úplně normální. Takovou zkušenost měl v podstatě každý. 
Stejně i ve středověku a novověku. 

Tak ta dnešní Ježíšova slova zřejmě nebyla ve starověku vůbec 
vnímána tak radikálně a drsně, jako je vnímá „moderní“ a „vyspělý“ a 
„křesťanský“ svět. Který není vůbec tak vyspělý, křesťanský ani 
moderní, jak se domnívá. 

Protože všichni chtějí, aby se k nám ukřižovaný Kristus přiznal 
před Bohem, až nadejde Poslední soud. Ale v podstatě nikomu to nestojí 
za vlastní přiznání se ke Kristu v pomíjivém světě. Což známe přece 
dobře právě už rodiny: Všichni už v rodině chtějí tak moc přijetí, lásky, 
péče, radosti, vřelosti, pozornosti, naslouchání, pochopení – až to skoro 
nikomu za úplně to samé vůči ostatním nestojí. 

Tak je dost možné, že Ježíš tahle drsná slova vyslovoval šeptem. Ne 
ohnivě. Ale se smutkem nad realitou světa, kterou připomíná: 

Nepřišel jsem uvést pokoj, ale meč. Přišel jsem postavit syna proti 
otci a dceru proti matce. Nepřítelem člověka bude, a dokonce už 
mnohdy je, jeho vlastní rodina. Kdo miluje otce nebo matku víc nežli 
mne, není mne hoden. Kdo nenese svůj kříž a nenásleduje mě. Není mne 
hoden. 

Kdo nalezne svůj život, právě ten jej ztratí. Ale kdo ztratí svůj život 
pro mě, právě ten jej nalezne. 

Protože dokud nejsme schopni láskyplně žít ani ty nejzákladnější 
vztahy, které by automaticky měly být láskyplné a dobré, nemůže dobře 
fungovat skoro nic jiného. 

Zato velmi mnoho může fungovat až překvapivě dobře, když 
rodiny budou těmi láskyplnými, dobrými, prospěšnými prostředími, 
jimiž mají od počátku být. Právě proto, že láska je nevyhnutelně také 
někdy tvrdá a přísná. 

A proto jsme vysíláni (všichni!) jako ovce mezi vlky – zdaleka ne 
jen mezi cizí a neznámé. Aby když tak byla alternativa „rodiny“ mezi 
těmi, kdo se oslovují „bratře“ a „sestro“ – v Kristově Církvi. 

Amen. 
 
Píseň: NEZ778 – Může být, že padne vše (klasický nápěv) 


